
  سمانه صادقي
پس از حادثه فيضيه و قيام خونين 15 خرداد 1342، 
عده  اي از متدينين و چهره هاي موجه بازار تهران به 
اين نتيجه رسيدند كه مبارزه سياس�ي با رژيم شاه 
بي فايده اس�ت و براي براندازي آن بايد فكري كرد. 
آنان تنها راه مبارزه را در اقدام مسلحانه عليه رژيم 
و عناصر اصلي آن دانسته و دست به تشكيل گروهي 
واحد به نام»هيئت هاي مؤتلفه اس�امي« با مش�ي 
مسلحانه، از ميان شش هيئت مهم عزاداري تهران 
زدند. اكثر اعضاي اين هيئت  ه�ا از مقلدان حضرت 
امام خميني)ره( و وجه مشترك آنان، پذيرش اسام 
به عنوان يك ايدئولوژي سياسي و رهبري و مرجعيت 
امام بود. پس از مدتي جمعيت مؤتلفه اسامي، قصد 
آغاز مبارزه مسلحانه عليه رژيم پهلوي را داشتند كه 
ابتدا امام آنان را نهي نمودند. با تبعيد حضرت امام به 
تركيه ياران مؤتلفه، پس از كس�ب اجازه از آيت  الله 
مرتضي مطه�ري و اذن ش�رعی آي�ت الله العظمی 
س�يد محمدهادي مياني، تصميم به اعدام انقابي 
حسنعلي منصور نخست وزير سرسپرده شاه گرفتند 
و در مقابل مجلس شورا وي را به گلوله بستند. پس از 
آن با دستگيري اعضاي مؤتلفه، شهيد صادق اماني 
در دادگاه رژيم ش�اه دلاورانه از خ�ود و راهي كه در 
پيش گرفته بودند دف�اع كرد و با اش�اره به حوادث 
خونين 15 خرداد 42 گفت: » ما با بررسي اوضاع به اين 
نتيجه رسيديم كه پاسخ به اين مسئله از لوله تفنگ 
مي  تواند خارج ش�ود. « س�رانجام نيز در س�حرگاه 
26خرداد 1344، چهار نف�ر از اعضاي اين گروه حاج 
صادق اماني، محمد بخارايي، مرتضي نيك  نژاد و رضا 
صفارهرندي در راه پاس�داري از ارزش  هاي اس�ام 
و نهضت ام�ام خمين�ي)ره( به درجه ش�هادت نائل 
آمدند. با  علي�رام نورايی بازيگر نقش ش�هيد حاج 
صادق امانی  در س�ريال معمای شاه در خصوص  اين 
نقش و دغدغه های به تصوير كشيدن وقايع نهضت 
اس�امی   به گفت و گو نشس�تيم كه در پی می آيد.

  
چطور براي بازي در نقش ح�اج صادق اماني 

انتخاب شديد؟
وقتي آق��اي ورزي كارگردان كار در م��ورد بازي در اين 
مجموعه با من تم��اس گرفتند و راجع ب��ه حادثه ترور 
حسنعلي منصور و نقش حاج صادق اماني صحبت كردند 
من درگير پروژه آسپيرين بودم. ولي قرار شد هماهنگي ها 
صورت گيرد و چند جلسه  اي براي ايفاي نقش شهيد حاج 
صادق اماني در خدمت پروژه باشم. در نتيجه فيلمنامه 

را مطالع��ه كرده و در خصوص نقش ايش��ان مختصري 
هم تحقيق كردم. ترور حس��نعلي منصور و حوادثي كه 
براي حزب موتلفه اس��امي پيش آمد آنچنان نبود كه 
زمان بس��ياري را به آن بپردازم. در ميان س��كانس هاي 
محدودي كه داشتم مهم ترينش��ان حضور اين عزيز در 
دادگاه بود. اتفاقاً فايل صوتي صحبت هاي ايش��ان را در 
دادگاه، آقاي عجمي به من دادند. من نيز سعي كردم بر 
اساس همان متني كه شهيد حاج صادق اماني در دادگاه 

خوانده اجرا كنم. 
از قبل با اين واقعه تاريخي آشنايي داشتيد؟ 

به هر حال در خصوص هيئت مؤتلفه نكاتي شنيده بودم، 
ولي نه آنچنان كه به صورت خاص در موردشان تحقيق 
كنم، اما تا پيش از اينكه بخواهم چنين نقشي را بازي كنم 

اطاعات كامل و جامعي نداشتم. 
اين شخصيت را چطور ارزيابي كرديد؟ 

فضايي كه براي ايفاي اين نقش در اختيارم قرار گرفت 
خيلي فضايي نبود كه بتوانم به تمام ابعاد شخصيت حاج 
صادق اماني پي ببرم و خ��ودم را در آن قالب قرار دهم. 
عاوه بر محدود بودن سكانس ها من نيز زمان كمي در 
خدمت پروژه بودم. ولي به هر حال صادق اماني ها و حزب 
مؤتلفه اسامي قاعدتاً تأثيرات بسزايي در روند پيروزي 

انقاب اسامي داشته اند. 
ارزيابي تان از مجموعه »معماي شاه« چيست 
و چه باز خوردهايي از ب�ازي در اين مجموعه 

گرفتيد ؟
من درگير كار بودم و خيلي موفق نشدم اين سريال را به 
صورت كامل ببينم. حتي آن قسمت بازي خودم را هم 
از دست دادم و به خاطر اينكه همزمان سر كاري بودم، 
نتوانستم آن را تماشا كنم. به هر حال اينطور آثار انواع و 

اقسام واكنش ها را خواهد داشت. 
با توجه به موضوع فيلم »يتي�م خانه ايران« 
تصور مي كنيد علت استقبال كم مخاطبان از 

اين فيلم چه بود؟ 
البته فيلم ديده ش��د ولي مي توانست با كمك دوستان 
بهتر ديده شود، اما همانطور كه گفتيد نسبت به تاشي 
كه براي ساخت اين اثر كش��يده شده، سالن هاي بسيار 
كمي براي نمايش به آن اختصاص داده ش��د. متأسفانه 
بي مهري ها كمي بيشتر بود و مي توانست اتفاقات بهتري 
در اكران و تبليغات فيلم بيفتد، ولي ماجرا به شكل ديگري 

جلو رفت و نمي دانم راجع به آن چه مي توانم بگويم. 
با توجه به مضمون فيلم»يتيم خانه ايران« چه 

ارزيابي اي از اين فيلم داريد؟
زماني كه فيلمنام��ه را خواندم خيلي تح��ت تأثير قرار 

گرفتم. عاوه بر اينكه آق��اي طالبي منابعي در اختيارم 
قرار دادند كه با مطالعه آنها متوجه ش��دم چه حوادث و 
اتفاقات عجيبي براي مردم كشورم افتاده كه حتي امكان 
نمايش بسياري از آنها در سينما وجود ندارد. البته جناب 
طالبي هم از بسياري از آنها صرف نظر كرد ولي در همين 
حدي كه به نمايش درآمد هم تأثيرگذار اس��ت. من هم 
براي اولين بار كه در سالن سينما اثر را ديدم با آنكه هفت، 
هشت ماه درگير فيلمبرداري اش بودم، باز هم تحت تأثير 
قرار گرفتم. اين اثر از وقايع تلخي پرده برداري مي كند كه 
عده اي سعي كرده اند آنها را از تاريخمان حذف كنند. تا 
به امروز هم همان عوامل دس��ت در دست هم دادند كه 
در اكران هم اين فيلم خيلي مورد اس��تقبال قرار نگيرد 

و ديده نشود. 
معتقديد برخي ب�ا اهدافي مش�خص تاش 

كردند كه اين فيلم كمتر ديده شود؟ 
بله. عواملي سعي خودشان را كردند و منكر اين نمي توانيم 
باش��يم كه گروهي در مملكتمان هس��تند كه عايق و 
خاستگاهشان زندگي در غرب است و فكر مي كنم اين 

جماعت حتي در اكران اين فيلم تأثيرگذار بوده اند. 
محمدجواد بنكدار در اين فيلم به گونه اي معرفي مي شود 
كه گويي نمونه واقعي داشته است. در واقع محمد جواد 
بنكدار شخصيتي است كه براساس ذهن نويسنده شكل 
گرفته، ولي نماينده مردان بزرگي اس��ت كه براي مردم 
سرزمينشان عليه استكبار ايستادگي كرده اند و من افتخار 
داشته ام كه نقش اين نماينده را بازي كنم. بنكدار قهرمان 
داستاني اس��ت كه به درستي براي پش��تيباني از مردم 
كش��ورش جلوي قدرت هاي بيگانه ايستادگي مي كند. 
ما در تاريخمان از اين ش��خصيت ها كم نداشتيم و من 
با راهنمايي هاي آقاي طالبي تمام تاشم را كردم كه به 

بهترين نحو ايفاگر نقش چنين شخصيتي باشم. 
بازي در اين اثر برايتان چه مصائبي به همراه 

داشت؟ 
بازي در اين كار خيلي سخت بود. هشت ماه بدون وقفه 
كار كردن در يك حجم وس��يع و لوكيش��ن هايي كه به 
صورت دكور ساخته شده بود و مسافرت  به مناطقي مثل 
سرعين و كوه آلوارس و فيلمبرداري بخش هايي در سرما و 
برف. گروه سازنده هشت ماه ماراتن بسيار سختي را پشت 
سر گذاشت و من به عنوان كوچك ترين عضو در كنار اين 
گروه زحمتكش و پرتاش بودم به عشق اينكه بتوانيم كار 
كوچكي را براي شادي روح گذشتگانمان كه به خاطر اين 
ظلم و ستم ها مظلومانه از بين رفته اند، انجام دهيم. ما با 
هم، هم قسم شديم و دغدغه  مان اين بود كاري بسازيم كه 

بتوانيم لااقل روح اجدادمان را شاد كنيم. 

فضاي�ي كه ب�راي ايفاي اي�ن نقش در 
اختيارم ق�رار گرفت فضاي�ي نبود كه 
بتوان�م به تم�ام ابعاد ش�خصيت حاج 
ص�ادق اماني پي بب�رم و خ�ودم را در 
آن قالب ق�رار دهم. ع�اوه بر محدود 
بودن س�كانس ها من نيز زم�ان كمي 
در خدمت پ�روژه ب�ودم. ول�ي به هر 
حال ص�ادق اماني ها و ح�زب مؤتلفه 
اس�امي قاعدتاً تأثيرات بس�زايي در 
روند پيروزي انقاب اسامي داشته اند 

  محمدحسن رجبي دواني*
دو اثري كه در اين نوشتار 
مورد بررس��ي و نقد قرار 
گرفته، عبارت اس��ت از: 
1- گل هاي پريش��ان در 
باد2- آشنايان ره عشق، 
كه هر دو اثر، زندگينامه 
و تألي��ف دانش��مند و 
محقق گرانمايه مرحوم  
حجت الاسام و المسلمين آقاي عادل مولايي بوده و 
در سال 1392 انتشار يافته اند. اين دو كتاب از آن رو كه 
تشابه موضوعي داشته و از ساختار و روش تحقيق واحد 

پيروي كرده اند، با هم بررسي خواهند شد. 
1- گل هاي پريش��ان در باد، عنوان كتابي است كه به 
معرفي كوتاه )يك صفحه اي(، يكصد نفر از علماي شيعه 
قفقاز طي دو قرن گذشته و در زمان حاكميت تزاريسم 
روسيه، ش��وروي كمونيس��تي و دوران استقال آن 
سرزمين از اتحاد شوروي تا عصر حاضر پرداخته است. 
منظور مؤلف از سرزمين قفقاز، شامل جمهوري هاي 
مستقل آذربايجان، ارمنستان، گرجستان و جمهوري 
خودمختار داغس��تان اس��ت. افراد مورد نظر يا در آن 
سرزمين به دنيا آمده و زيسته و درگذشته اند يا مولدشان 
در آنجا بوده و بعداً به ايران يا عتبات مهاجرت كرده اند 
يا پدرشان قفقازي بوده، ولي در ايران يا عراق پرورش 
يافته اند)ص 14(. در تدوين اين شرح حال ها، مؤلف از 
دو روش »كتابخانه اي« و »مصاحبه« سود جسته است؛ 
بدين معني كه عاوه بر روش معمول و جاري استفاده 
از منابع زندگينامه اي پيشين – از جمله منابعي كه در 
آغاز مقاله ياد شده است – از خاطرات شفاهي فرزندان، 
نوادگان، بستگان، آشنايان و معمرين محلي و نيز اسناد 
و مدارك موجود به جا مانده از آنان، از جمله عكس هاي 
انفرادي و جمعي استفاده شده است. اين خاطرات، همه 
صوتي و مفصل بوده و بالغ بر صدها س��اعت نوار است 
كه نزد مؤلف نگهداري مي شو د و قرار است در تدوين 
زندگينامه جامع علماي مذكور تحت عنوان »فرزانگان 
قفقاز« پياده سازي شوند و مورد استفاده و استناد قرار 
گيرند؛ كه به طور بسيار مجمل در اين پژوهش از آنها 
استفاده شده است. گردآوري اين خاطرات، مربوط به 

سال هاي پس از فروپاش��ي اتحاد شوروي و نخستين 
سال هاي اس��تقال آن جمهوري ها بوده كه البته در 
كمال تحفظ و رعايت جوانب سياسي انجام شده و براي 
نويسنده خالي از مخاطرات نبوده و محصول 12 سال 

پژوهش پيوسته مؤلف محترم است)ص. 14(.
اين پروژه بزرگ كه ب��ا حمايت مادي و معنوي »بنياد 
دايره المعارف استان اردبيل« به انجام رسيده، تأسيس 
»موزه مفاخر ديني اس��تان اردبيل« را در سال 1387 
به دنبال داشته كه در آن، اصل تابلوهاي مفاخر استان 
به نمايش درآمده است )همانجا(. همچنين قرار است 
موزه مش��ابهي با عنوان »موزه مفاخ��ر ديني قفقاز« 

تأسيس شود. 
2- آشنايان ره عشق، عنوان كتاب ديگر مؤلف است كه 
به معرفي كوتاه 50 نفر از علماي برجسته آذربايجان و 
با همان ساختار و روش پيش گفته در كتاب گل هاي 

پريشان در باد پرداخته است. 
اگر اين دو كتاب با آثار مشابهي كه پيش از آن تأليف 
گرديده اند مقايسه ش��وند، مي توان تمايزات آن دو را 

چنين برشمرد:
1- دو كتاب حاضر از نفاست بسيار زيادي از نظر جلد، 
صحافي، كاغذ، صفحه آرايي و تصوير برخوردار است كه 

بسيار متمايز از آثار پيش گفته است. 
2- زندگينامه ها از س��اختار و قالب و ان��دازه واحدي 

برخوردارند كه آثار پيشين فاقد آنند. 
3- چنانكه گفته شد، در تدوين زندگينامه ها از دو روش 
كتابخانه اي و مصاحبه اس��تفاده گرديده و اطاعات 
موجود، ممزوج و مكمل يكديگر شده كه اين سبك، به 

نوبه خود بديع و بي سابقه است. 
4- در شرح حال علما به فعاليت هاي غيرعلمي آنان، 
شامل فعاليت هاي سياسي آشكار و پنهان، بازداشت ها 
و دس��تگيري هاي مك��رر، تبعيد و نحوه درگذش��ت 
ايشان، اشارات صريحي رفته كه به ندرت در آثار قدما 
و معاصرين يا مورد توجه و عنايت شرح حال نگاران قرار 
گرفته يا اگر چنين بوده، از تني چند از شخصيت هاي 
بسيار بزرگ و معروف - كه تعداد آنها حداكثر از انگشتان 

دو دست تجاوز نمي كند - فراتر نرفته است. 
اين كتاب نفيس و گرانقدر كه با همت بلند و ايمان راسخ 
و پشتكار ستودني و ذوق سليم و خامه لطيف و اديبانه 
جناب آقاي مولايي به رشته تحرير درآمده محاسنش 
بيشتر از آن است كه در اين مختصر مجال شرح و بسط 
آن باشد. طبعاً چنين كار عظيمي به دور از ايراد نيست، 
اما ايرادات جزئي و سهوي، خدشه اي بر اين كار بزرگ 
وارد نمي سازد كه اميد است در ويرايش هاي بعد - به 

ويژه در انتشار كتاب فرزانگان قفقاز- مرتفع شود. 
*پژوهشگر تاريخ اسام و ايران 

گذر و نظري بر 2 اثر »آشنايان ره 
عشق« و »گل هاي پريشان در باد«

چندوچون يك پژوهش

 جلد دو اثر مورد معرفی از مرحوم مولايی

دغدغه ها و چالش های به تصوير كشيدن وقايع نهضت اسامی در گفت وگوي »جوان« با عليرام نورايي
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عده ای سعی کردند برخی وقایع را 
از تاریخ مان حذف کنند

چقدر در مورد اين واقعه تاريخي از پيش 
مطالعه داشتيد؟ 

 به جرئت مي توانم بگويم هيچ مطالعه اي نداشتم. بار 
اولي كه فيلمنامه را خوان��دم واقعاً حالم حال خوبي 
نبود و در كنارش منابعي كه آقاي طالبي در اختيارم 
قرار دادند و كتاب هايي كه مطالعه كردم لحظه لحظه 
باعث شد حال عجيب تري پيدا كنم. چون از اتفاقاتي 
مطلع ش��دم كه آن دوره بر س��ر مردم ما آمده بود و 

درست نبود همه آنها نمايش داده شوند. 
با اين اوصاف مي توان گفت مطالعه تاريخي 

چنداني نداريد؟
مطالعه دارم، ولي نه در حدي كه بگويم تاريخ خوان 
حرفه اي هستم. ولي به طور كل بسته به فيلمنامه اي 
كه در اختيارم قرار مي گيرد و در راس��تاي رسيدن 
بهتر به نقشم عاوه بر فيلمنامه منابع و مأخذي كه 
كارگردان در اختيارم قرار مي دهد را مطالعه مي كنم. 
اما با آنكه خيلي به تاريخ خواندن عاقه اي ندارم، ولي 
كار در مجموعه هاي تاريخي چ��ون آدم را از فضاي 

زندگي روزمره  دور مي  كند، برايم جذاب تر است. 
بازخورد هايي كه از بازي در اين فيلم گرفتيد، 

چطور بود؟ 
خدا را شكر، مردمي كه رفتند و فيلم را ديدند ازهر 
قش��ري و با هر نوع س��ليقه و نگاهي فيلم را دوست 
داشتند، قاعدتاً اثر هنري كه ساخته مي شود در قالب 
فيلم س��ينمايي بدون نقص نخواهد بود، ولي مردم 
در كل اين كار را دوست داشتند و مي دانم برخي ها 
چندين بار رفتند و كار را ديدند. باز هم اگر پيشنهاد 
شود در چنين پروژه هايي بازي كنم، با كمال افتخار و 

صد در صد مي پذيرم. 
چرا نسبت به آثاري كه شما بازي مي كنيد 
واكنش هايي وجود دارد؟ چه عاملي سبب 
مي شود همرنگ جماعت سينماگر امروز 

محسوب نشويد؟ 
 به خدا خودم نظري راجع به اين عدم همرنگي ندارم. 
من يك بازيگرم و به كارم به ص��ورت حرفه اي نگاه 
مي كنم. نقش هايي هم كه به من پيشنهاد مي شود را 
اگر دوست داشته باشم انتخاب و سعي مي  كنم تمام 
تاش��م را براي ايفاي آن نقش ها انجام دهم. خيلي 
جناح بندي شده و سياسي به قضيه نگاه نمي كنم، من 
كارم بازيگري است و نقش هايي كه به من پيشنهاد 
مي ش��ود اگر پتانس��يل خوبي براي كسب تجربه و 
پيشرفت كاري ام داشته باشد انتخاب مي كنم و نهايت 

تاشم را براي ايفاي آن نقش به كار مي گيرم. 
ناگفته نماند كه عدم هماهنگي رنگي اي در مسيري 
كه طي مي كنم، نمي بينم. چون در جمهوري اسامي 
ايران و سينمايي كه باني اش وزارت ارشاد و تلويزيوني 
كه متولي اش س��ازمان صدا و س��يماي جمهوري 
اس��امي اس��ت با مميزي ها و اص��ول اين مملكت 
فعاليت فرهنگي و هنري انج��ام مي دهم، حال اگر 
دوستاني هس��تند كه مرا همرنگ خود نمي بينند، 
فكر مي كنم آنها بايد پاسخگو باشند. در واقع من اين 
تفاوت، مرزبندي و جناح بندي را نمي فهمم. چون نه 
بازيگر جناحي هستم و نه عضو حزب خاصي. فقط 
يك بازيگرم و در آثاري كه دوست داشته و مثمرثمر 

باشم، كار مي كنم. 
چندي است هجوم س�اخت سريال هاي  

ماهواره اي بيشتر شده است. 
بله متأسفانه افت سريال هاي داخلي همزمان شده 
است با اوج گرفتن فعاليت شبكه هاي ماهواره اي، اما 
ساخت سريال هايي مثل آسپرين كه در شبكه نمايش 
خانگي توزيع مي شوند سبب جذب مخاطب داخلي 
شده اند. شما اگر سري به يوتيوب بزنيد، می بينيد آمار 
ديده شدن اين سريال يا شهرزاد بي نهايت است. البته 
سايت هايي هم در داخل  هستند كه بدون اجازه فيلم 
و سريال را نيم ساعت بعد از پخش هر قسمت روي 
سايتشان قرار مي دهند كه اين مسئله ضربه سنگيني 
به گروه سازنده و تهيه كننده كار مي زند و اصاً كار 

شايسته اي نيست. 
چه عاملي سبب اس�تقبال جامعه از آثار 
توليدي ش�بكه نمايش خانگي نسبت به 

مجموعه هاي تلويزيوني سيما است؟ 
ما س��ه يا چهار مدل مميزي داريم ك��ه يكي براي 
سينما، يكي براي ش��بكه نمايش خانگي و ديگري 
براي تلويزيون اس��ت. جالب اينكه همه سازندگان 
هم در يك مملكت واحد كار مي كنند، اما با سه مدل 
مميزي. ول��ي فكر مي كنم اگر اي��ن مميزي ها يك 
كاسه شوند هم تكليف فيلمس��ازانمان مشخص تر 
خواهد بود و هم تكليف مخاطبان. همچنين مخاطب 
با خيال راحت تري مي تواند آن مديومي كه دوست 
دارد جذبش شود را انتخاب كند. در واقع فكر مي كنم 
يكي از دلايل عدم هماهنگي، مميزي هاي دوستان و 

بزرگواران باشد كه بسيار مهم است. 
يعني در اين موارد اگر دس�ت  سازندگان 
باز باشد، بيننده ها از مجموعه هاي داخلي 

بهتر استقبال مي كنند؟ 
به نظرم اينطور اس��ت چ��ون در روزگاري زندگي 

مي كنيم كه به جديدترين فيلم هاي سراسر جهان 
دسترس��ي داري��م و مي تواني��م اين فيلم ه��ا را در 
گوش��ي هاي موبايلمان ببينيم. به نظرم وجود چند 
نوع مميزي سبب مي ش��ود مخاطبان را به راحتي 
از دست بدهيم مگر اينكه بازنگري شود و مميزي ها 
يك كاسه شوند و اعتماد بيشتري به سازندگان آثار 
وجود داش��ته باشد. اين مس��ئله جذب مخاطب را 

سهل الوصول تر مي كند. 
جامعه چقدر ب�ه س�اخت مجموعه هاي 

تاريخی نياز دارد؟ 
به نظرم خيلي زياد. به هر حال  اين فيلم ها و مجموعه 
ها ی تاريخی كاري است كه در مملكتمان و با شرايط 
و فرهنگ اين كشورساخته مي شود و ما به راحتي با 
ساخت چنين آثاري مي توانيم بيننده و مخاطبي را 
كه از دست داده  و جذب سريال هاي ترك و كره اي 
شده اند را بازپس بگيريم. همچنين از طريق همين 
فرمول س��اده در لايه هاي زيري��ن جامعه مي تواند 

فرهنگسازي درست اتفاق بيفتد. 
خيلي ها معتقدند رنگ و لعاب سريال های 
ماهواره ای سبب جذب مخاطب مي شود. 
مگر سريال شهرزاد در همين مملكت ساخته نشد؟ 
اين س��ريال با قدرت بيش��تر و تأثيرگذارتر و بسيار 
آموزنده تر براي جامعه و خانواده ايراني ساخته شد 
و در شبكه خانگي پخش ش��د و در جذب مخاطب 
مي توانم به جرئت بگويم جذب صددرصدي داشت. 
پس ما پتانسيل اين كار را داريم فقط اعتماد وجود 
ندارد و حمايت كه اگر اين م��وارد اتفاق بيفتد واقعاً 
مخاطب ما هيچ گاه به سمت س��ريال هاي سخيف 
تركي و جاهاي ديگر كه با فرهنگ آن كشورها ساخته 

مي شود، نخواهد رفت. 
مديرانمان بايد بازنگري اي در سياست هاي كلي شان 
براي س��اخت چنين آثاري صورت دهند و واقعاً از 
اين آثار حمايت كنند. چون س��ينماگران ما كه در 
اين حجم فعالي��ت مي كنند پتانس��يل فوق العاده 
بالايي دارند فقط با توجه به اين عدم يك كاسه بودن 
مميزي  ها فيلمنامه نويس هاي ما در شروع كار چنان 
دچار سانسوري مي شوند كه بيشتر مواقع مجبورند 
آنچه مي نويسند را خودش��ان پاره كنند. از طرفي با 
آن امكانات مالي نمي شود فيلمي ساخت. حال بعد 
از اين موارد بارها و بارها بازنويس��ي هايي بر اساس 
سايق مختلف مس��ئولان به نويسنده القا مي شود 
كه گاهي از دس��ت فيلمنامه نويس اصلي اش خارج 
مي شود و فيلمنامه نويس ديگري بازنويسي مي كند 
و اين مسئله سبب مي شود آن فيلمنامه در نطفه به 
صورت درس��ت اتفاق نيفتد و در دل كار هم هزاران 

هزار مشكل پيش  آيد. 
فكر مي كنم با يك مقدار اعتماد و اطمينان و حمايت 
بيش��تر به راحتي بتوان باعث شد كه هيچ ايراني ای 
ديگر كنترل ماهواره اش را به دست نگيرد و نخواهد 

شبكه هاي ماهواره اي را بالا و پايين كند. 
البته تم�ام مجموعه هايي كه در ش�بكه  
خانگي به نمايش درآمده با موفقيت همراه 

نبودند. 
بله. بس��تگي دارد به ژانر اثر، فيلمنامه و گروهي كه 
كار را مي سازد، ولي مجموعه اي مثل آسپرين چون 
موضوع خاص و بكري داشت بيشتر با استقبال مواجه 
شد. اين فضا ش��ديداً براي خود من هم جذاب بود. 
چون اين شخصيت بسيار دور از دسترس بود و نمونه 
واقعي از او در اطرافم وجود نداشت ، در نتيجه مطالعه 
و رسيدن به آن فضا بسيار سخت مي شد. ولي با كمك 
فرهاد نجفي كه از زمان شكل گيري فيلمنامه با هم 
شديداً در تعامل بوديم و همچنين ديدن فيلم هايي 
كه مشابه چنين فضايي را داشتند، سعي كردم خودم 
را به حال و هواي كس��ي كه حافظه اش دستكاري 

شده، نزديك كنم. 
ساخت فصل بعدي اين مجموعه چه زماني 

آغاز خواهد شد؟ 
همانطور كه مي دانيد س��ريال آسپرين چهار فصل 
است و ساخت سه فصل ديگر آن باقي مانده است، اما 
تهيه كننده كار آقاي نجفي شديداً دنبال اين است كه 
فصل دوم اين مجموعه را با شرايط بهتري كليد بزند؛ 
ولي به عنوان يك دوست در كنار ايشان شاهدم كه 
هيچ حمايتي از كار صورت نمي گيرد و اين جوان با 
وجود هزاران مشكلي كه در خصوص ساخت سري 
اول با آنها مواجه بوده مثل عدم حمايت و دانلودهاي 
غيرمجاز و پخش مجموعه، تمام تاش��ش را براي 
س��اخت فصل بعدي اثر مي كند. البته درست است 
كه من نبايد در اين مورد صحبت كنم، ولي خودم را 
به عنوان دوست ايشان محق ديدم كه راجع به اين 
موضوع صحبت كنم. چون مي دانم پش��تش خالي 
است و كسي حمايتش نمي كند و شديداً با مشكات 
زيادي دست و پنجه نرم مي كند و پا پس نكشيده و 
پاي قول و هدفش ايستاده است. با وجود تاش هايي 
كه براي شكل گيري بهتر فيلمنامه انجام مي دهد، 
اميدوارم در س��اخت فصل بعدي با مشكل خاصي 
روبه رو نشود و اتفاقات بهتري براي ساخت فصل دوم 

رقم بخورد و خيلي ويژه تر باشد. 
سينماگران ما چقدر مي توانند بر چرخه 

اخاقي جامعه تأثيرگذار باشند؟ 
خيلي زياد، اما به هر حال مواردي كه از سوي اين قشر 
اتفاق مي افتد در جامعه در اش��ل خيلي بزرگ تري 
نيز اتف��اق مي افتد و چون مردم عادي هس��تند آن 
حوادث چندان ديده و پر رنگ نشده و راجع به آنها 
صحبت نمي ش��ود. ما اهالي هنر هم اعضاي همين 
جامعه هستيم و در همين جامعه زندگي مي كنيم با 
تمام مشكات و سختي ها و اتفاقاتي كه پيرامونمان 
مي افتد؛ اتفاقاتي كه براي ما رخ مي دهد همان هايي 
اس��ت كه براي مردم عادي هم رخ مي دهد. اينطور 
نيست كه سينماگران ما تافته جدا بافته از اجتماع 
باشند، آنها هم دچار مشكات عديده هستند، اما من 
و همكارانم به اين خاطر كه در اجتماع بيشتر مورد 
توجه و قضاوت هستيم بايد دقت بيشتري نسبت به 

برخي مسائل داشته باشيم. 

مجموعه های تاريخی  كاري اس�ت 
ك�ه در مملكتم�ان و ب�ا ش�رايط و 
فرهنگ اين كشورس�اخته مي شود 
و ما به راحتي با ساخت چنين آثاري 
مي توانيم بيننده و مخاطبي را كه از 
دس�ت داده ايم و جذب سريال هاي 
ترك و كره اي شده اند، بازپس بگيريم. 
همچنين از طريق همين فرمول ساده 
در لايه هاي زيري�ن جامعه مي تواند 
فرهنگس�ازي درس�ت اتفاق بيفتد
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